
ASPECTES DE GRAMÀTICA QUE HEU DE TENIR EN COMPTE 

En negreta els que poden sortir a la part gramatcial de la prova. La resta és perquè les 

tingueu presents quan escriviu 

 

1. Abús dels gerundis (no els feu servir si no n’esteu segurs) 

El gerundi segur és el de simultaneïtat: jo menjo esccoltant la televisió.  

Si té un significat de posterioritat sempre és incorrecte: Va baixar de l’autobús 

trencant-se una cama. 

 

2. No poseu la preposició A davant dels complements directes: 

Jo miro el meu germà, ajudo la Maria, busco en Joan, vaig guanyar el rival...  

Jo miro un noi, ajudo una companya, busco uns amics, van guanyar uns rivals... 

Passa exactament amb els plurals (els, les, uns, unes). Aneu amb compte, doncs, 

quan tenim un verb davant d’una persona, institució, entitat...  

 

3. Caiguda de preposicions: 

de + que = que    ja és hora que vinguis, i no de que vinguis 

a + que = que 

en + que = que     s’entossudeix que vinguis, i no en que vinguis 

amb + que 

 

4. Un cas diferent és el de de què (vol dir= de quina cosa o del qual). Llavors prota 

accent: 

De què parles? De quina cosa parles 

Aquest és el tema de què et parlava = aquestr és el tema del qual et parlava. 

El mateix passa amb en què, a què, amb què, per què... 

 

5. Canvi de preposicions davant d’infinitiu:  

EN + infinitiu = A       AMB * infinitiu = A 

S’entossudeix a venir, i no s’entossudeix en venir. Passa sempre 

 

6. Eviteu els relatius col·loquials: 

https://blogs.cpnl.cat/catalabadia/2024/12/05/pronoms-relatius-2/ 

 

7. Perquè i per què: per què va separat quan el podem sustituir per “per quin motiu” 

o “pel qual” (i les seves formes femines i plurals). Sempre amb accent obert. 

     

8. Sinó: no és de fusta, sinó de plàstic: contraposa dues idees 

https://blogs.cpnl.cat/catalabadia/2024/12/05/pronoms-relatius-2/


Si no: és una condició negada: Si no vens, no ho celebrarem. Vigileu que vegades la 

condició pot ser invertida: No ho celebrarem, si no vens.  

 

Aneu amb compte amb les frases en quà hi ha condicions camuflades: Estudiarem 

molt. Si no, no aprovarem (vol dir: Si no estudiem, no aprovarem, però ja es dona 

per descomptat) 

 

9. Recordeu que PER A existeix, per expressar finalitat i destinatari. 

Por los = pels      para los= per als       por el = pel    para el = per a    

Recordeu que “per el “ i “per els” no existeix. 

 

10. Perquè (causa) = ja que = atès que 

 

11. Posat que no és “puesto que”. L’heu de substituir per “en cas que”: 

Posat que vinguis, en parlarem   = en cas que vinguis, en parlarem 

 

12. Així matexi suma. Vol dir el mateix que TAMBÉ. 
 

13. Compte amb TANMATEIX. Ve a ser com un però. Equival al castellà “sin embargo”. No 

l’utilitzeu en lloc de “així mateix”. 

 

14. Compte amb el doncs: Si el podeu substituir per JA QUE és incorrecte.  

Ens hem mullat, ja que plou, i mai “ens hem mullat doncs plou.” 

 

15. Diferencieu bé entre COM i COM QUE 

Com que plou, aprofitarem per dutxar-nos. Estari malament dir COM a seques. 

 

16. Diferencieu bé entre COM i COM A: 

Com és comparatiu: corre com una daina. 

Com a vol dir “en qualitat de”: Com a representant de l’Associació de Veïns... 

 

17. FINS AL sempre que marqueu un límit especial o temporal. 

No tindrem la nota fins al 20 de març. 

 

18. Malgrat, malgrat, que vol dir el mateix que aapesar de o apesar que 

19. Repasseu-vos els verbs d’indicatiu en present, els fulls que vam fer. Recordeu casos 

com cabo, per exemple. Recordeu dos models mimportants: perdre i entendre (per 

a tots els vers que tenen un infinitiu acabat en –ndre i –ldre) 

20. Assegureu bés els subjuntius: si el verb és p0resent, us demana un present de 

subjuntiu. Si no és un present us demana un imperfet de subjuntiu (són aquells 



que acaben en és, essis, és, éssim, éssiu, essin/ís, issis, ís, íssim, íssiu, issin). 

Compte amb les S i els accents.  

Vigileu també quan acaben amb dièresi: enviï, actuïs, continuïn... 

 

21. Vigileu amb les formes compostes: Jo hauria vingut si tu haguessis volgut.  

Una forma composta demana sempre una altra forma composta 

Si una de les dues formes és hagués (haguessis, hagués, haguéssim, haguéssiu, 

haguessin) l’altra ha de ser hauria (hauries, hauria, hauríem, hauríem, hauríeu, 

haurien). No poden haver-hi dos hagués a la mateixa frase. 

 

22. Aneu amb compte quan utilitzeu els verbs ser i estar 

  


